
 المستخلص

 مه انمىضىػاث انهامت في(Submanifolds Theory) تؼد وظزيت ػديداث انطياث انجشئيت

ػهم انهىدست انتفاضهيت ، حيث ظهز نها انؼديد مه انتطبيقاث انهامت في انفيشياء وبؼض فزوع 

ومه هذا انمىطهق تزكشث هذي الأطزوحت حىل دراست ػديد طياث كىشي ريمان . انؼهم الأخزي 

ً  حدي T -انجشئيت مه ػديد انطياث مه وىع  ً  نىظزيت ػديداث انطياث انتي تؼتبز امتداد ا ثا

ً  نهبحث واندراست  فقد درسىا وحههىا بشكم شامم بؼض انىظزياث . انزيماوبت ، ومجالاً  خصبا

إضافت نذنك درسىا . T-وانفزضياث نؼديد طياث كىشي ريمان انجشئيت مه ػديد انطياث مه وىع 

 T –طياث مه وىع ضزب كىشي ريمان وػديد طياث كىشي ريمان انجشئيت انؼمىديت مه ػديد 

أخيزاً  درسىا انشزوط انتكامهيت نهتىسيؼاث وانتقىص انمقطؼي . وانؼلاقت بيه هذيه انمىضىػيه 

 .وممتد ريسي وانتقىص انقياسي وحصهىا ػهً وتائج جديدة في كم هذي انمىاضيغ 

 

 

 

ABSTRACT 

The geometry of  Submanifolds is a very important and useful branch in 

differential geometry , Since it has many important applications in 

physics and some other branches of sciences .Based on the above 

perspectives , the present thesis focus on the study of CR-submanifold of 

an T- manifold, which is considered as modern extensions of Riemannian 

manifold theory, and also it is very interesting topic for study and 

research. We studied comprehensively some theories and properties of 

CR-submanifold of an T- manifold . Furthermore, we studied CR-

product, normal CR-submanifold of an T-manifold and  the relation 

between these two topics.Finally, we studied integrability  conditions of 

distributions, sectional curvature, Ricci tensor and scalar curvature . 

Moreover, we obtained  new  results related to the mentioned matters. 

 


